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BINNENLANDAchtergrond
PETER MOLENGRA AF, DI R ECTI EVOORzITTER ALLIAN DER

‘Goed aspect van splitsing is dat we 
ons nu focussen op onze kerntaak’
Professioneel, gedreven en dynamisch. Zo kenschetst directievoorzitter 
Peter Molengraaf het netbedrijf Alliander anno 2010. Hij zegt dat de aan-
dacht voor de energietransitie de komende tien jaar wordt opgeëist door 
de netten. “Een goed aspect van de splitsing is dat we ons nu uitsluitend 
kunnen focussen op onze kerntaak.”

DOOR ALEXANDER HAJE

Alliander schuimt de arbeidsmarkt 
af op zoek naar gedegen technisch 
geschoolde mensen. “Het afge-
lopen jaar hebben we 350 nieuwe 
vacatures in het leven geroepen”, 
zegt Molengraaf. “250 hebben we 
inmiddels ingevuld, 100 staan er 
nog open.”
Het blijkt niet eenvoudig te zijn om 
goede monteurs te vinden, zegt 
de baas van het netbedrijf dat 2,8 
miljoen elektriciteits- en gasaan-
sluitingen heeft in eenderde van 
ons land. Daarom werkt Alliander 

nu ook nauw samen met ROC’s 
(Regionale Opleidingencentra) om 
jonge mensen te enthousiasmeren 
om een technische opleiding te 
volgen. Onlangs opende Alliander 
in Haarlem zelfs haar eigen oplei-
dingsaccommodatie. En om meer 
bekendheid aan het werk van net-
bedrijven te geven, verzorgt netbe-
heerder Liander (dat deel uitmaakt 
van Alliander) lessen op basisscho-
len door het hele land. 

Nieuwe dynamiek
Denkt u dat de splitsing van het energie- 
en netwerkbedrijf een nieuwe dynamiek 

en misschien zelfs een verdere professio-
nalisering in gang heeft gezet binnen uw 
organisatie?
Molengraaf: “De organisatie heeft 
altijd al een hoge graad van profes-
sionalisering gekend. Dat is niet 
anders geworden na de splitsing. 
We bevinden ons in een fase dat we 
samen met andere netbeheerders 
nieuwe initiatieven oppakken, om-
dat we samen moeten werken om 
de netten klaar te maken voor de 
toekomst. Het is heel prettig om te 
ervaren dat die samenwerking ook 
steeds meer gestalte krijgt. Dat kan 
ook, omdat netbeheerders niet el-
kaars concurrenten zijn.
Die dynamiek heeft te maken met 
waar de sector nu is. Het afgelopen 
decennium stond sterk in het teken 
van de marktwerking. In het ko-
mende decennium liggen de groot-

ste uitdagingen bij de transitie van 
de energienetten. Wat er gaat ver-
anderen door decentrale energie-
opwekking en door windenergie 
zal een enorme impact hebben op 
de aard en structuur van de gas- en 
elektriciteitsnetten. Je zult zien dat 
onder meer tuinders, rioolwater-
zuiveringsmaatschappijen en afval-
centrales in toenemende mate hun 
stroom zullen gaan terugleveren 
aan het net. De lijst van bedrijven 
die als onderdeel van hun eigen 
productieproces warmte gaan op-
wekken, wordt de komende jaren 
vele malen groter. In dat licht be-
zien, zit er veel dynamiek in wat er 
binnen die netbedrijven gaat ge-
beuren.”

Is het werk door de splitsing er eenduidi-
ger op geworden? U hoeft zich nu alleen 

nog maar om de netten te bekommeren. 
Voordien was u deel van een groter ge-
heel. 
“We hebben na de splitsing nog 
maar één business waar we ons elke 
dag op kunnen concentreren. Dat 
geeft focus. In de top van het bedrijf 
is er nu alleen nog maar aandacht 
voor het net. Destijds is er binnen 
Nuon veel tijd van het management 
gaan zitten in de veranderingen die 
zich binnen de sector en markt af-
speelden. Dat dat er nu niet meer is, 
is een goed aspect van de splitsing. 
We focussen ons nu 100 procent op 
onze kerntaak.”

Hoe kijkt u aan tegen alle veranderingen 
waarmee de netten de komende decennia 
te maken krijgen?
“Niemand weet of we alle dingen 
nu op de juiste manier aanpakken. 
Als wij infrastructuur aanleggen, 
dan moet dat tientallen jaren mee-
kunnen. Pas over tien, twintig jaar 
weten we of we het als netbeheer-
ders op de dag van vandaag goed 
hebben gedaan. Dat maakt het las-
tig, maar is tegelijkertijd een gewel-
dige uitdaging.”

Zijn netbeheerders er klaar voor om die 
uitdagingen aan te gaan?
“Het is niet voor niets dat we onze 
organisatie uitbreiden met goed 
opgeleide specialisten. Zonder die 
mensen kun je het werk niet doen. 
Als je kijkt naar de netten zelf, dan 
zullen we meer inzicht moeten krij-
gen in wat er precies door het net 
gaat. Als netbeheerder kennen we 
die dynamiek nu niet of nauwe-
lijks. De dagelijkse dynamiek van 

klanten, wat zij verbruiken en weer 
terugleveren aan het net, daar heb-
ben we geen beeld van. Als die dy-
namiek gaat toenemen, zullen we 
veel beter moeten weten wat er in 
dat net gebeurt. Ook zullen we heel 
goed moeten kijken hoe we moge-
lijk toekomstige bottlenecks kun-
nen aanpakken in het net. Daarom 
gaan we nu in onze stations en mid-
denspanningsruimten steeds meer 
meetpunten plaatsen. En, heel be-
langrijk, we hopen dat de slimme 
meter er nu heel snel komt.”

Om afnemers en producenten van energie 
te kunnen faciliteren, zijn hoge inves-
teringen nodig. Dat geld moet ergens 
vandaan komen. Stelt dat u voor een 
probleem?
“Er moet een prikkel komen voor 
innovatie in de netten. Dat wordt 
ook onderkend door de politiek, het 
ministerie van Economische Zaken 
en de Energiekamer. De overheid 
begrijpt dat de energietransitie 
en de investeringen die dat vraagt 
met onze huidige portefeuille heel 
moeilijk wordt. 
Momenteel besteedt Alliander zo’n 
300 miljoen euro per jaar aan uit-
breiding en vervanging van de net-
ten. Als we dat de komende jaren 
kunnen blijven doen, dan denken 
we dat we op een goede manier die 
decentrale opwekking van elektri-
citeit en nieuwe toepassingen van 
energie kunnen faciliteren. We zul-
len er dan wel voor moeten zorgen 
dat investeringen zo efficiënt mo-
gelijk worden gedaan. Daar zijn 
niet alleen wij, maar daar is de hele 
samenleving bij gebaat.” n

Overal in Europa hebben ook de lokale overheden zich op het energie- en 
klimaatbeleid geworpen. Onlangs kon het EU Covenant of Mayors zijn dui-
zendste lid begroeten. Ook Nederlandse overheden melden zich. Wat mo-
gen we hiervan verwachten?

Lokale initiatieven

Door
Pieter Boot

In 2007 tekenden het Rijk en de VNG 
een klimaatakkoord waarin inspan-
ningsverplichtingen werden aange-
gaan om een concrete bijdrage aan 
de reductie van broeikasgasemissies 
te leveren. Dit is met vaart opgepakt. 
Een indicatie daarvoor, is dat op een 
schaal van 0 tot 25 voor inspannin-

gen inzake klimaatbeleid de gemid-
delde score in 2007 10,5 bedroeg, 
tegen 15,2 in 2009. Er wordt daarbij 
gekeken naar de mate waarin de 
gemeentelijke organisatie ernaar 
streeft klimaatneutraal te zijn, er be-
sparingsactiviteiten in de gebouwde 
omgeving worden gestimuleerd, 
duurzame energie wordt bevorderd, 
klimaatschade door het verkeer en 
vervoer wordt verminderd en het 
financiële beheer klimaatvriendelijk 
wordt geregeld. Deze beleidsinspan-
ning wordt ondersteund door VROM 
met de Subsidieregeling lokale initia-
tieven (SLOK), waarvoor in 2008 eerst 
37 miljoen was uitgetrokken die later 

met 12 miljoen werd aangevuld. Ge-
meenten en provincies konden tot 
september 2009 hierop een beroep 
doen.

Andere landen hebben een veel ster-
kere traditie van lokaal beleid. Bekend 
zijn de Franse en Duitse steden die al 
decennialang geïntegreerd openbaar 
vervoer aanbieden (bussen, trams, lo-
kale treinen in een enkele hand), de 
Deense regio’s die al 25 jaar geleden 
geïntegreerde warmtenetten aan-
legden en zweedse steden die lokaal 
aanbod van biomassa benutten. Om-
dat de beslissingsbevoegdheid van 
Nederlandse steden en provincies 
veel geringer is dan in deze voorbeel-
den zal het vrijwel onmogelijk zijn 
dit soort successen te evenaren. Toch 
zien we enkele interessante aanzet-
ten tot beleidsvernieuwing.

Het begint vaak met een concrete 
lokale doelstelling tot emissiere-
ductie, waarbij gezocht wordt naar 
eigen instrumenten om deze vorm 
te geven en gemeenten ook zelf 
investeren. Heel Nederlands is ui-
teraard dat samenwerking met an-
dere partners (woningcorporaties, 
ICT-bedrijven; zie het voorbeeld van 
Amsterdam in de vorige Energie  
Nederland) daarbij voorop staat.  
Wij doen het samen. Soms gaat 
dat gepaard met de oprichting 
van een eigen (duurzaam) ener-
giebedrijf, omdat de bestaan-
de ondernemingen niet actief  
genoeg geacht worden. We be-
vinden ons op dit moment nog in 
de fase van onderzoek hoe deze  
bedrijven gaan opereren en worden 
voorzien van verschillende business 
cases. In andere gevallen zoekt men 
het liever in langdurige allianties 
met bestaande, kapitaalkrachtige 
partners. Heel interessant is de 
aanvraag van de provincie Utrecht 

om een verdergaande regelge-
vende bevoegdheid te krijgen in-
zake energieneutraal bouwen. In  
Duitsland hebben steden die allang 
en doen ze zo ervaringen op die 
later landelijk gehanteerd kunnen 
worden, bijvoorbeeld door eerder 
dan landelijk te eisen dat nieuw-
bouw tot energiepassieve huizen 
leidt. In deze benadering past  
ook het ‘Energiebesparingfonds’ 
vanuit het Stimuleringsfonds  
Nederlandse Gemeenten dat lenin-
gen ten behoeve van meer energie-
efficiënte gebouwen tegen lagere 
dan marktrente kan verstrekken.

Aanleiding van de lokale activiteit 
– vooral bij verduurzaming van  
het verkeer - is vaak de noodzaak de 
lokale luchtkwaliteit te verbeteren. 
zo’n directe eigen baat is natuur-
lijk een grote drijfveer. Waar die  
ontbreekt, kan een lokale over-
heid juist ook een sterk remmende  
invloed uitoefenen. Barendrecht  

is daarvan het duidelijkste voor-
beeld.

Nederland loopt bepaald niet voor-
op in het lokale beleid. Dat biedt de 
mogelijkheid veel van anderen te le-
ren. Als er ook werkelijk van bench-
marking sprake is, proeftuinen en 
lokale variëteit worden toegestaan, 
we niet bang zijn om te vallen en 
weer op te staan – dus van fouten 
te leren – zou het gezamenlijk leren 
de grootste opbrengst kunnen zijn. 
Dat vraagt vertrouwen van het Rijk 
in wat lokale overheden doen, maar 
ook bereidheid om leerervaringen 
te delen. De Nederlandse aanpak 
is traditioneel een centrale, dus als 
zo’n vernieuwing ook echt mogelijk 
zou zijn, mogen we gerust van een 
doorbraak spreken. n

Pieter Boot is verbonden aan het 
Energie Centrum Nederland en het 
Clingendael International Energy 
Programme.

Brabantse Endinet komt  
mogelijk in handen van Alliander
Onlangs maakten de gemeente Eindhoven, elf gemeenten in deze re-
gio en Alliander bekend dat zij op hoofdlijnen overeenstemming heb-
ben bereikt over het voornemen van een overname door Alliander van 
Endinet. Het Brabantse netbedrijf telt 107.000 elektriciteitsaanslui-
tingen en 453.000 gasaansluitingen. Door de overname zal Alliander 
zijn positie als het grootste netwerkbedrijf van Nederland versterken, 
legt Peter Molengraaf uit. De aandeelhouders van de Oost-Brabantse 
netbeheerder zeggen dat de verkoop aan Alliander de beste continuï-
teitsgarantie biedt voor de toekomst.
Uiterlijk juli dit jaar moet de transactie zijn afgerond. Molengraaf: 
“Momenteel vindt een boekenonderzoek plaats. Als dat achter de 
rug is, staat niets een overname nog in de weg nadat beide onderne-
mingsraden en de aandeelhouders hun goedkeuring hebben verleend 
aan de transactie.” 
Ook de minister van Economische Zaken en mededingingsautoriteit 
NMa moeten nog formeel hun fiat aan de overname geven.

Directievoorzitter Peter Molengraaf is aanwezig in een schoolklas waar Alliander lessen verzorgt over hoe stroom en gas bij de mensen komen: “Pas over tien, 
twintig jaar weten we of we het als netbeheerders op de dag van vandaag goed hebben gedaan.”
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